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محمدرضا جوکار
ورزشی نویس

والیبال ملی در سراشیبی   
ســال ها بود که در والیبال آسیا پشــت سد تیم های قدرتمند آن 
زمان آسیا یعنی کره، ژاپن، چین و بعدتر استرالیا  قرار داشتیم و 
قرار گرفتن در جمع چهار تیم برتر آســیا برای والیبال ایران آرزو 

بود، چه برسد شرکت در مسابقات لیگ  جهانی !
اولیــن جرقه والیبال ایران را یک  مربی کره ای بنام پارک کی وون 
برای والیبال زد. مرد باتجربه کره ای که توانســت بعد از ســال ها 
ایران را در بازی های آســیایی ۲۰۰۲ پکن به فینال برساند و یک 
سال بعد هم در قهرمانی آسیا ۲۰۰۳ با ایران به کسب مقام سوم 

برسد.
بعــد از چند نتیجه نســبتاً ضعیف، پارک  کنار رفت و نســل جدید 
بازیکنــان والیبال ایران کــه از رده پایه همواره مســیر موفقیت 
را طی می کردند، جایگزین نســل قدیمی تر والیبال ایران شدند. 
نســلی پر انگیزه و پرتــوان که در رده های پایه با کســب عناوین  
جهانی، ســودای درخششــی فراتر از آســیا را برای ایران در سر 

داشتند.
مرحوم حسین  معدنی با کسب چند عنوان آسیایی از جمله قهرمانی 
کاپ آســیا در ســال های ۲۰۰۸ و ۲۰۱۰ و همچنین نایب قهرمانی 
آسیا در سال ۲۰۰۹ و ۲۰۱۰ نشان داد که ایران نه تنها به سطح 
اول آســیا رسیده است، بلکه می تواند بالاتر از تیم های قدرتمند 
قــاره کهن بایســتد،  ولی در رقابت با تیم هــای کلاس اول جهانی، 
علی رغم پتانســیل بــالای بازیکنــان، همچنان تــوان رقابت وجود 
نداشــت. جایی که بالاتر از ســطح فنی و تــوان بازیکنان، جزئیات 
و تاکتیک هــای فنی ریــز مربیان تفاوت ها و برتــری تیم ها را رقم 

می زد.
تا اینکه در ســال ۲۰۱۱ بــا ورود یک مربی طــراز اول دنیا یعنی 
خولیــو ولاســکو آرژانتینی، والیبــال ایران و  آن  نســل طلایی که 
تشنه موفقیت و ورود به عرصه والیبال جهانی بود، به آرزوی خود  

رسید.
جایــی کــه ایران  فراتر از آســیا رفت؛ دو بار  پیاپی بــا اقتدار در 
ســال های ۲۰۱۱ و ۲۰۱۳  قهرمان آســیا شــد، در مسابقات جام 
بزرگ قهرمانان جهان در ســال ۲۰۱۳ توانست جز چهار تیم برتر 
جهان شــود و برای اولین بار توانســت جواز حضور در معتبرترین 
مســابقات والیبال دنیا یعنی لیگ جهانی را کسب کند! این شروع 
دوران والیبــال نویــن ایران بود و از همین جا بود که این رشــته 
به عنــوان یک ورزش  پرطرفــدار در بین مردم ایــران محبوبیت 

زیادی پیدا کرد. 
پــس از ولاســکو، چهار مربــی مطرح و بــزرگ جهان هــم از جمله 
اسلوبودان کواچ کروات، رائول لوزانو آرژانتینی، ایگور کولاکویچ  
صربســتانی و ولادمیر النکو روسی در ســطح جهانی ایران را جزو 
تیم های مطرح جهان قــرار دادند، ولی آنقدر انتظارات از این تیم 
بالا رفته بود که کارشناسان داخلی اعتقاد داشتند مربیان خارجی 
چیزی فراتــر از مربیان ایرانــی ندارند و اشــتباهات ریز مربیان 
خارجی در لحظات حساس برخی مسابقات را عامل ناکامی در  برخی 

مسابقات بزرگ می دانستند.
دیگر آن نسل طلایی ۱۵سال گذشته هم به آخر خط رسیده بودند 
و ایــران احتیاج به یک پوســت اندازی جدید با نســلی تازه نفس 
داشت؛ نسلی که پتانسیل بالایی هم داشت، اما فشار رسانه ای و 
اصرار کارشناسان بر لزوم  استفاده از مربیان ایرانی، این بار باعث 
شــد تا نســل جدیدمان را بعد از حدود ۱۵ ســال کار با کادر فنی 
خارجی و مربیان طراز اول دنیا، به دســت مربیانی خوب و دلسوز، 
اما با ســطحی پایین تر بدهیم. بازی های والیبال ایران در دو سال 
گذشته در سطح جهانی نشان داد که جنگ  والیبال جهانی علاوه بر 
سطح فنی بالای بازیکنان، جنگ  تاکتیک ها و جزئیات ریز کادر فنی 
و مربیان برتر جهان است؛ جایی که فوت کوزه گری فرق بین استاد 
و تازه استاد را مشخص می کند و اگر دیر بجنبیم همان قدرت اول 

آسیا را هم از دست خواهیم داد.

یک قاب و هزار خاطره

میثم محجوبی 

درخواست پیشکسوت ورزش فارس: 

تکلیف مدیریت ورزش 
استان زودترزودتر مشخص شود   

سرمربی اســبق تیم امید در مورد تیم ملی فوتبال و حضور در جام کافا گفت: تیم های 
قدرتمند آســیا همچون کره جنوبی، ژاپن، عربستان و ســایر کشورهای عربی با انجام 
بازی های تدارکاتی قوی برای جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ قطر برنامه ریزی خوبی کرده اند 
و ما هم اگر بخواهیم پس از حدود نیم قرن قهرمان آســیا شــویم، باید با تیم قوی بازی 
کنیم تا به صورت جدی محک بخوریم. به گزارش ایرنا،  غلام حسین پیروانی افزود: برای 
تیم ملی فوتبال ایران آروزی موفقیت در جام ملت های آســیا در ســال ۲۰۲۳ را دارم و 
امیدوارم دل مردم که علاقه زیادی به فوتبال دارند، شاد شود. پیشکسوت فوتبال فارس 
همچنین در ادامه به شــرایط مدیریت شدن اداره کل ورزش و جوانان استان به صورت 
سرپرســتی اشــاره کرد و گفت: وزیر ورزش و جوانان باید هرچه زودتر تکلیف مدیرکل 
ورزش و جوانان فارس را مشخص کند و شخصی باید بر مسند کار قرار گیرد که با ورزش 
آشــنایی داشته، متخصص و تحصیل کرده باشد. پیروانی بیان کرد: کارهای به جا مانده 
از جمله زیرســاخت ها در ورزش فارس زیاد است از این رو نقش مدیرکلی که متخصص 
در امر ورزش باشــد برای برطرف کردن مشکلات مهم است و ورزش فارس بیش از این 
نباید به حالت سرپرستی اداره شود. وی ادامه داد: وابسته به هیچ جناحی نیستم و روی 
شخص خاصی هم تأکید ندارم، اما امیدوارم فردی سکان ورزش فارس را برعهده بگیرد 
کــه علاوه بر تخصص بتواند برای رفع مشــکلات ورزش فارس اعتبارهای خوبی جذب 

کند و خدا ترس باشد.
*ورزش فارس خلاصه شده به كشتی

سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال امید با اظهار اینکه ورزش فارس به کشتی فرنگی خلاصه 
شده است،  اظهار کرد:  با وجود برادران گرایی، دلخانی و غلامی در گذشته امید نوروزی 
و ... که افتخارهای زیادی کســب کرده اند، اما همــه ظرفیت های ورزش فارس نباید به 
کشتی خلاصه شود و به سایر رشته ها هم باید توجه لازم صورت بگیرد تا در چند رشته 

صاحب موفقیت شویم.  
*به ورزشگاه پارس برسید

پیروانی در ادامه به نبودن یک زمین چمن مناسب در فارس اشاره کرد و افزود:  سالهاست 
فارس از داشتن یک چمن مناسب محروم است و باید هرچه زودتر تکلیف ورزشگاه ۵۰ 
هزار نفری پارس که چندین سال از افتتاح آن می گذرد، مشخص شود و برای تحقق این 

امر نیاز به مدیرکلی قوی دارد که بتواند پیگیری کند.
مســابقات فوتبال جام ملت های ۲۰۲۳ بــه میزبانی دوحــه، از ۱۲ ژانویه تا ۱۰ فوریه 
۲۰۲۳)۲۲ دی تا ۲۱ بهمن ۱۴۰۲( برگزار خواهد شد. تیم ملی ایران آخرین بار در سال 

۱۹۷۶ در تایلند قهرمان جام ملت های آسیا شده است.

درخشش ورزشکاران پاسارگادی 
در مسابقات فیتنس چلنج فارس   

کسب مقام دوم تیمی باشگاه مهدی جعفری شهرستان پاسارگاد در مسابقات 
فیتنس چلنج اســتان فارس رده نقره ای به میزبانی شــیراز برگزار شــد که 

ورزشکاران پاسارگادی عناوین متعددی به دست آوردند.
به گزارش روابط عمومی اداره ورزش و جوانان شهرســتان پاســارگاد، در رده 
نوجوانان هر سه نفری که روی سکو رفتند، عضو این باشگاه بودند. محمدحسین 
حســن پور اول شد، مقام دوم به  محمد صادق پور رسید و امیر حسین خدایار 

نیز روی سکوی سوم ایستاد.
در رده جوانــان،  علی محمد مؤمنی به رتبه ســوم دســت یافــت و در رده 

بزرگسالان نیز، رضا آزاد سوم شد.
ضمن اینکه در رده پیشکســوتان، مجید کاوه به مقام نخســت دست یافت و 

مجتبی نصیری نیز سوم شد.

مرحلــه نهایــی لیگ دســته اول 
کشــتی فرنگی باشــگاه های کشور 
گرامیداشت شــهید شاهرخ ضرغام  
با شناخت تیم های برتر به کار خود 
پایان داد. به گزارش شــیرازنوین، 
این دوره در ســالن شهدای هفتم 
تیر تهران و در حضور علاقه مندان 
به ورزش برگزار گردید و در نهایت 
طهرانی مقدم،  شهید  هوافضای  تیم 
عنوان قهرمانی را به دســت آورد. 
تیم های مؤسســه فرهنگی ورزشی 
میهن تهران و هیئت کشتی فارس 
نیز عنوان های دوم و سوم این دوره 

از رقابت ها را به دست آوردند. 
تیم  برگزار شــده  مســابقات  نتایج 
منتخب استان به شرح زیر است و 
اسامی تیم هیئت کشتی فارس در 

ابتدا آمده است:
اســتان  رده بندی: هیئت کشــتی 
فــارس ۹ - ایــران جوان پــازوار 

مازندران۱
۵۵ کیلوگرم: ســید آرش نگهدرای 

8 - مهدی کمالی صفر
محمدمهــدی  کیلوگــرم:   ۶۰
غلامپــور۵ )ضربه فنــی( - محمد 

کمالی صفر
۶۳ کیلوگــرم: رضــا بهمنــی 8 - 

عرفان درزی صفر
۶۷ کیلوگرم: عارف محمدی ۱۰ - 

امیررضا عیسی پور صفر
فرخی صفر  کیلوگرم: غلامرضا   ۷۲

- سید علی عزیزی ۹
۷۷ کیلوگــرم: محمدرضا مختاری 

۱۰ - طاها خان پور صفر
8۲ کیلوگــرم: محمدرضا آذردخت 

8 - عرفان آرایی صفر
8۷ کیلوگرم: حمیدرضا جعفری ۵ 

- مهدی محمدزاده ۱
۹۷ کیلوگرم: حســین شکری 8 - 

حسین بالی صفر
۱۳۰ کیلوگــرم: علی والی ۹ - دانا 

رضازاده ۱
فرهنگــی  مؤسســه  نیمه نهایــی: 
ورزشــی میهن ۶ - هیئت کشــتی 

فارس ۴
۵۵ کیلوگرم: طارق غبیشاوی ۱۱ - 

سید آرش نگهدری صفر
۶۰ کیلوگرم: علی حاجیوند نورایی 

۱۰ - محمدمهدی غلامپور ۳
۶۳ کیلوگرم: عرفــان جرکنی ۴ - 

رضا بهمنی ۲
۶۷ کیلوگرم: حســین عباسی ۶ - 

عارف محمدی ۳
۷۲ کیلوگرم: محمد محمودی ۴ - 

غلام رضا فرخی ۵
صفری  امیرحســین  کیلوگرم:   ۷۷

صفر - محمدرضا مختاری 8
ارقش)حاضر  کامران  کیلوگرم:   8۲

نشد( - محمد آذردخت، برنده
محمدحســین  کیلوگــرم:   8۷
محمــودی ۵)ضربه فنــی( - علی 

عبداللهی صفر
میرزایی  کیلوگرم: محمدهادی   ۹۷

صفر - حسین شکری 8
۱۳۰ کیلوگرم: محمدسروش رنجبر 

۵ - علی والی ۱

ســرمربی پیشین تیم  ملی فوتسال ایران که اکنون هدایت 
کویت را بــر عهده دارد، از هجمه هایی که در زمان تصدی 

سرمربیگری تیم کشورمان بر او وارد می شد، انتقاد کرد.
به گزارش پایگاه خبری فوتسال، سید محمد ناظم الشریعه 
دربــاره پایان کار خود در تیم ملی فوتســال عراق و قبول 
پیشنهاد فدراسیون کویت، گفت: کار خوبی در عراق شروع 
کرده بودیم. اگر امکانات نباشــد، پیشرفت مهیا نمی شود 
و مدیران عراق برای پیشــرفت فوتســال این کشــور باید 
سخت افزارهایی آماده می کردند که به آن توجه نکردند. من 

هم چند پیشنهاد داشتم و دیدم شرایط کویت بد نیست.
*كویت سخت افزار خوبی دارد

وی در مورد شــرایط کشــور کویــت تصریح کــرد: آنها 
سخت افزار خوبی دارند و باید امکاناتی فراهم کنند. کویت 
تیم پیری داشــت و بازیکنان این تیم چندین ســال کنار 
هــم بازی می کردند. بازیکنان جوان کویتی اســتعدادیابی 
نشده بودند و به نظرم لیگ این کشور شرایط جذب بازیکن 
خارجی را دارد. بازیکنان کویتی باید با بازیکنان بزرگ تنه 
به تنه شوند و باید اردوهای خوبی داشته باشیم تا تغییرات 

ریشه ای ایجاد کنیم.
*نیروی انسانی كویت با ایران قابل مقایسه نیست

ســرمربی تیم ملی کویت در پاســخ به این پرسش که چه 
هدفــی را در این تیم دنبال می کنــد، تصریح کرد: صعود 
به جام جهانی ۲۰۲8 هدف اصلی ماســت، اما تمام تلاش 
خودمــان را می کنیم تا در همین دوره)۲۰۲۴( ســهمیه 
بگیریــم و از ابتــدای کار حدود ۷۰ درصد تیــم را تغییر 
دادیم. البته نیروی انسانی آنها با ایران قابل مقایسه نیست. 

کویتی ها باید هزینه و از مربیان خوب استفاده کنند. عراق 
نیز چندان با ایران متفاوت نیســت و کارهای بسیار خوبی 

برای فوتسال این کشور انجام دادیم.
*كویتی ها روی تیم ملی حس ناسیونالیستی دارند

ناظم الشــریعه مســئله جمعیت را مهم ترین چالش کویت 
دانســت و بیان کرد: جمعیت عراق ۴۵ میلیون نفر اســت 
که این رقم برای کویت به ۱.۵ میلیون نفر می رســد. آنها 
همچنین حس ناسیونالیســتی دارند و این گونه نیست که 
مانند قطر برای تیم ملی خودشــان به فکر جذب بازیکنان 
ســایر کشورها باشند. کویت با اســتفاده از لیگ جوانان و 
امکاناتی که دارد، می تواند روی آینده خودش برنامه ریزی 

کند.
*قراردادم رقم نجومی ندارد

وی در این بــاره کــه گفته می شــد ناظم الشــریعه اکنون 
گران قیمت ترین مربی فوتســال جهان به شــمار می رود، 
خاطرنشان کرد: پُربیراه نگفتند، اما این قرارداد رقم نجومی 
ندارد! در فوتسال ما سه قاره اروپا، آمریکای جنوبی و آسیا 
را داریم. اروپا از لحاظ توســعه شــرایط خوبی دارد، اما از 
لحاظ مالی با شــرایط مناسبی روبه رو نیست. این وضعیت 
برای آمریکای جنوبی هم وجود دارد و بازیکنان این منطقه 

به سایر قاره ها می روند.
*تیم های در حال توسعه آسیا هزینه خوبی می كنند

ســرمربی تیم ملی کویت در مورد شرایط فوتسال در قاره 
کهن عنوان کرد: در آســیا هم تیم هایی مانند عربســتان، 
ویتنام و ازبکستان داریم که در حال توسعه هستند و برای 
جذب مربی یا بازی دوستانه هزینه خوبی می کنند. در این 

قاره کشورهای عربی مانند کویت و عربستان شرایط مالی 
خوبی دارند و متمول تر هستند.

*كویت تاكنون به فینال عرب كاپ نرسیده بود
ناظم الشــریعه در پاسخ به این پرســش که آیا فدراسیون 
فوتبال کویت رسیدگی خوبی به خواسته های او دارد، گفت: 
این مســئله در درازمدت مشــخص می شود. اردوی خیلی 
خوبی در بوســنی و هرزگوین داشتیم و در تورنمنت عرب 
کاپ شــرکت کردیم. بازیکنان جوانی را به این مســابقات 
بردیم و رشــد خوبی داشتند. کویت تاکنون به این مرحله 
نرســیده بود و رقابت های کشــورهای عربــی مهم ترین 

تورنمنتی است که این تیم در آن شرکت می کند.
*در كار تیم  ملی ایران دخالت نمی كنم

وی درباره شرایط تیم ملی فوتسال ایران با وحید شمسایی 
اظهار داشــت: تیم ملی کاری به من ندارد و من هم مربی 
تیم ملی نیســتم که درباره آن صحبت کنم! فدراســیون 
فوتبال و کمیته فوتســال مالک تیم ملی فوتسال هستند و 
چون کسی از من نظری نخواسته است در کارشان دخالت 

نمی کنم.
*وقتی سرمربی تیم  ملی بودم، همه كارشناس بودند!
سرمربی پیشین تیم ملی فوتســال ایران در ادامه تصریح 
کرد: زمانی که من ســرمربی بودم، همه کارشناس بودند! 
همه بــا یک برد از مــن تعریف و با یک شکســت انتقاد 
می کردنــد. همــه چیز به نتیجه وابســته اســت و اینکه 
می گوینــد می خواهیم فلان کار را انجام بدهیم، درســت 
نیســت! امیدوارم تیم ملی فوتسال آینده درخشانی داشته 

باشد.

 میثم محجوبی - گروه ورزش
علی رحیمــی کازرون، متولــد ۷۰ در شهرســتان کازرون، یکی از 
باتجربه ترین هندبالیســت های ملی ما محسوب می شود. رحیمی در 
شــش سال اخیر همواره عضوی از تیم ملی بوده و حالا با ورود بخش 
خصوصی به تیم داری در لیگ برتر، دوباره توانســته به شهر خودش 

بازگردد و به شهید شاملی برای درخشش در کشور کمک کند.
با این دروازه بان خوب اســتان فارســی گفت وگویی انجام داده ایم که 

در ادامه می خوانید:
*انتظاراتتان چقدر برآورده شد؟

- نتیجــه ای که در حد نام تیم باشــد را نگرفتیم. ما با آمادگی خوبی 
در مســابقات شــرکت نکرده بودیم و نتوانســتیم نتیجه خوبی هم 

بگیریم. فقط توانستیم بازی 
های خوبی انجــام دهیم اما 

نتیجه، نه.
*علت این عدم نتیجه گیری 

چه بود؟
-این که مشخص نبود آیا در 
مسابقات شرکت می کنیم یا 
نه، دلیل اصلی بود. به همین 
دلیل نتوانستیم بازیکنانی را 
که مد نظر داشــتیم، جذب 

کنیم.
*بیشتر به مشکلات مالی مربوط می شود؟

- همه اش ربط به مسائل مالی دارد.
*در گروه سختی هم قرار داشتید؟

- قرعه سختی داشتیم؛ دو تیمی که از گروه ما صعود کردند، هر دو به 
فینال رسیدند. در گروه دیگر، فقط یک تیم الریان قوی بود و امیدوار 
بودیم سپاهان از آن گروه صعود کند، اما با کارهایی که تیم های عربی 
بــا یکدیگر کردند و زد و بندهایی که بین آنها بود، ســپاهان فقط به 

خاطر تفاضل گل، صعود نکرد.
*كلًا سپاهان آماده تر از شما بود؟

- بله ســپاهان خودش را از مدت ها قبل برای جام باشــگاه های آسیا 
آماده می کرد، اما متأســفانه اتفاقات غیرورزشــی باعث شد آنها هم 

نتیجه چندان مطلوبی نگیرند.
*ولی شما در لیگ ضعیف تر از سپاهان نبودید؟

- نــه اصلًا. ما فقط در یک بازی یعنی بازی اول فینال، انگار خودمان 
نبودیم و شکست خوردیم. آن اختلاف گل از اتفاقات عجیبی بود که 
همه چیز دست به دست هم داد و روز ما نبود. البته دو بازیکن مصدوم 
را هم در اختیار نداشتیم و در بازی دوم هم با اینکه پیروز شدیم، اما 

نتوانستیم آن اختلاف گل را جبران کنیم.
*در بازی های آســیا، كدام بازی را می توانســتید ببرید اما 

نبردید؟
- بــازی آخر که بدن ها تحلیل رفته بود و فکرها هم شــاید کامل در 
بازی نبود و به عمان باختیم، وگرنه می توانســتیم بهتر مســابقات را 

تمام کنیم.
*اما مقابل الکویت شکست ســنگینی متحمل شدید؛ از آن 

بازی بگو
- الکویت خیلی قوی بود و می توانســت حتی قهرمان شود؛ آنها هم 
اسیر کاری شدند که خودشان انجام دادند. می خواستند کاری کنند 
که رقیب اصلی شــان صعود نکند و این کار به حذف خودشان منجر 

شد، وگرنه پارسال همین الکویت قهرمان شده بود. 
*علت ورودت به هندبال چه بود؟

- در کازرون بیشــتر گرایش ســمت این ورزش است و همیشه هم 
حرف های زیادی برای گفتن در سطح کشور داشته. من هم بر حسب 

علاقه از کودکی به این رشته آمدم.

*آن زمان با چه مربیانی كار می كردی؟
- آقای مرتجز از مربیان کاربلدی بود که با خیلی از هندبالیســت های 
کازرونــی کار کرد؛ بعدها زیر نظر آقای شــاملی و چند مربی خوب 

دیگر هم کار کردم.
*عضو تیم ملی هم هستی؟ چه مسابقاتی را پیش رو داری؟

- مهم ترین مسابقات پیش رو، بازی های آسیایی هانگژو است و به امید 
خدا من هم جزو تیم هستم.

*چند سال است عضو تیم ملی هستی؟
- من از رده سنی نوجوانان و بعد جوانان عضو تیم ملی بوده ام و از سال 

۹۶ هم عضو تیم ملی بزرگسالان هستم.
*چند سال هم خارج از فارس بازی كردی ...

- بله از سال ۹۰ تا ۹8 بیرون از فارس بودم؛ سه سال با تیم ثامن، یک 
ســال تیم فردوس، یک سال کرمان، یک سال نفت و گاز گچساران، 

یک سال هم فولاد مبارکه سپاهان.
*با كدام ها قهرمان شدی؟ 

- به جز سالی که کرمان بودم، همیشه یا قهرمان شدم یا نایب قهرمان. 
ســه قهرمانی در اصفهان، یکی در گچساران، یکی در فردوس و بقیه 
فصل ها هم نایب قهرمان شدم. از سال ۹8 هم که به کازرون آمدم، یک 

سال قهرمان شدم و سه سال نایب قهرمان.
*وضعیت مالی و قراردادی بازیکنان هندبال چطور است؟

- اگــر پول هــا را بدهند، بد نیســت)خنده( همیشــه مشــکل در 
پرداخت هاست. 
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